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man ninduten Galdakaora, hilzorian! Odol
transfusioak eta. Hurrena� ez dakit. Baina
bost ebakuntza izan dira.

Oso denbora gutxian.
2002tik hona. Zortzi aldiz egon naiz ingresa-
tuta! Gernuaren infekzioa ere izan dut: beste
hamabi egun Galdakaon sartuta. Horrekin
esan nahi dut ez dudala astirik izan lanerako,
ez gogorik ere!

Gorputzaldirik ez!
Gorputzaldirik ez. Nire gogoaren kontra,
ezina. Hala da bizimodua, eta hala hartu beste
erremediorik ez dago.

Irakurrita daukat Marijesien gainean egina
duzun lanetako bat, 2003an Euskera aldizkarian
argitaratutakoa. Juan Mari Lekuonak egindako
eskariaz ari zara, VII. Herri Jardunaldietan Mari-
jesiei buruz mintza zaitezen. Eta, diozu:
�2002.eko urriaren 4an eta azaroaren 15etan
egin zizkidaten butxikako eta aneurismaren
ebakuntzek ezindua utzi ninduten eta ezin izan
nuen eskatutako hitzaldia idatzi�. Diozu labur-
pen bat bidali zenuela, garaiz.
Ez nintzen horretaz gogoratzen.

Oraindik orain, berriz, batari edo besteari esan
Arana Martijarekin egotekoa naizela eta denak:
�Eta zer moduz dago?�. Eta zer moduz zaude? 
Momentu honetan ondo nago. Tira, �ondo�!
Azkeneko operazioa mokorrekoa izan nuen.
Izterreko hezurra izan zen orduan. Eskutitzak
hartzera postetxera nindoala, espaloiaren kon-
tra estropezu egin, erori, jo lurra eta apurtu

Hortaz, hasi egingo gara�
Ea grabatzen duen�

[Grabagailua geratu dut. Atzera eragin eta
Arana Martijari entzunarazi. Aparatua zuzen
dabil]. Keinu horrek zer edo zer adierazten du.
Zer zara, grabatzen ibilitakoa?
Grabatzen ibili naizen! Armairu bete zinta
daukat. Nik egindako grabazioak, esan nahi
dut: musika emanaldiak, kontzertuak, elka-
rrizketak� Altxor ederra daukat. Duela 50
urte nabil kultur lanean. Urtebeteko kultur
ikastaroa ere antolatu nuen Gernikan ber-
ton, hitzaldiak egin ziren urte guztiko eguaz-
tenetan, eta saio guztiak grabatu nituen.
Grabazioak diozu? Pila ditut, larregi, eta
astirik ez sailkatzeko! 

Bi urte joan dira zurekin hitz egiteko
asmoa hartu nuenetik. Gaixo handi zinela eta
hobe nuela zu bakean utzi, horixe gaztigatu
zidaten. 2002tik hona operazio-gelatik opera-
zio-gelara ibili naiz. Lehenengo, aneurismaren
ebakuntza izan nuen.

Aneurisma?
Bular aldean dugun arteria. Normalean hiru
zentimetrokoa da, baina nik bederatzi zenti-
metrora arte zabalduta neukan. Lehertzeko
arriskua zeukan, eta lehertuz gero, kito, bazo-
az: odola zabaltzen da gorputz guztira eta hor
geratzen zara. Hori izan zen lehenengo eba-
kuntza. Ondoren, barruan josi zizkidaten
puntuak askatu egin ziren: berriz zabaldu
behar, berriz josi behar. Hirugarrena, halako
odol isuria izan nuen. Gorputz guztiko odola
galdu ez nuenean! Odol askorik ez nuela era-
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Euskaltzain beteranoa da. 1978az gero, Jose Antonio Arana Martijak hogeitaka urte egin ditu
lanean, euskararen akademiako biblioteka zuzentzen. Azkue liburutegia ez ezik, ordea, beste
hamaika gai izan ditu interesekoak. Agerikoak dira Resurreccion Maria Azkueren gaineko

ikerlanak, musika liburuak, askotariko artikuluak eta beste. Ez hain agerikoak, aldiz, bere baitan
daramatzan zauriak: bonbardaketa, erbestea, kartzelaldiak� Handik eta hemendik berriketa onean
mokoka jardun dugu gure herriaren historia biziaren lekuko zuzen eta erakusgarri den gizonarekin.
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lehen bera bakarrik zen euskararen ikur.
Orain badaude beste batzuk ere, bai Eusko
Jaurlaritzak sortuak eta bai bakoitzak bere
bidean sortuak. Gaur egun, ene ustez, Euskal-
tzaindiak euskararen normatibizaziora muga-
tu beharko luke bere lana. Normalizazioa, bai
Euskaltzaindiaren eta bai beste askoren
eskuetan edo ardurapean dago, eta egon
behar du. Euskaltzaindiak normatibizazioa
egin beharra du.

Euskararen gaineko arauak eman, alegia.
Arauak eman, bai. Horregatik, uste dut, sartu
diren batzuek on egingo diotela erakundeari
arlo horretan. Esate baterako, Andoni Sagar-
na batek, Mikel Zalbide batek, kultura hutsean
ikasi dugunok ez daukagun garuna daukate.
Ingeniaritzan heziak dira, guk ez daukagun
buru-sistema daukate; bestelako sistema bat.
Horiek beste era batera ikusten dute erakun-
dearen lana, eta uste dut probetxugarri izango
direla. Euskaltzaindian antolamendu serioa
behar da. Ene ustez, oraindik lehengo ohitura
eta ibileren hondarra geratzen da. Informati-
zatzen hasi ginenean eman genuen lehenengo
pauso teknikoa. Nik uste dut bide horri jarrai-
tu behar diogula.

Zertan dira euskaltzainen protagonismoak?
Badaude batzuk �eta ez noa izenik ematen�,
protagonismo larregi hartzen dutenak, eta
hori ez da ona, zeren eta badago jendea, ingu-
ruan dagoena, mindu egiten dena. Kolektibo-
ago izan behar du erakundearen lana. Euskal-
tzaindia ez da zuzendaritza bakarrik.
Zuzendaritza mugatua da: euskaltzainak

hezurra. Horixe egin nuen. Eta Galdakaora,
ospitalera. Operatuta nago mokorretik.
Horregatik nabil bastoiarekin. Iazko abuztua-
ren 28an izan zen hori. Batetik bestera ibili
naiz aspaldi. Lanerako denborarik ez dut izan,
eta gogorik ere ez.

Zeuk esan duzuna: �Momentu honetan ondo
nago�, krisia gaindituta. Eta, Euskaltzaindia?
Zelan ikusten duzu, gaur egun, erakundea?
Ez da erraza zure galderari erantzutea, zeren
eta ni akademian sartu nintzenetik hona, 78tik
hona, gauza asko gertatu dira. Nik uste dut
beharrezkoa zela Euskaltzaindian jende gaz-
tea sartzea agintaritzan edo zuzendaritzan; eta
lanean ere bai, posible den artean. 75 urtetik
gorakoak emeritu izatea erabaki zen orain
dela urte batzuk, eta horren ordezko jende
berria sartzea. Eta pilatxoa sartu da.

Oker ez banago, euskaltzain zenduen ordez
sartu dira batzuk. Beste batzuk, erakundea
gaztetze aldera. Mikel Zalbide, Andoni Sagar-
na, Bernardo Atxaga, Aurelia Arkotxa�
Sagrario Aleman eta Joseba Lakarra ere izen-
datuta daude� 
Beste ohar bat ere egingo nuke, Euskaltzain-
diaren gainean galdetu didazunez.

Aurrera.
Uste dut Euskaltzaindia, hasieran, 1918an,
Eusko Ikaskuntza sortu zenean, beharrezkoa
zelako sortu zela. Orain, euskararen defen-
tsan, euskararen aldeko lanean, erakunde
gehiago daude, asko daude, zorionez. Euskal-
tzaindiak ez du lehen beste lanik, zeren eta

Azkue

�Resurreccion
Maria Azkue langile
saiatua zen, gero!
Goizeko seietan
hasten zen hura
lanean! Lehenengo,
San Nikolas elizara
joaten zen meza
esatera eta, handik,
lanera, Euskaltzain-
diaren Erriberako
egoitzara. Goizeko
zortzi eta erdietan
edo, lanean zegoela,
gosaria ekartzen
zion neskameak.
Ondoren, lanean
jarraitzen zuen.
Eguerdian, etxera
joan, bazkaldu, sies-
tatxoa egin eta
berriz lanera, zor-
tziak arte. Gau
batean, ilun zegoela,
etxera bidean erre-
kara jausi zen
Azkue. Ikusmena
ere nahiko galduta
zeukan ordurako.
Barrura sartutako ur
zikinaren ondorioz
hil zen�. 

Nortasun agiria
Jose Antonio Arana Martija (Gernika-Lumo, Bizkaia, 1931).
Gerra aurrean, ikastolan hasi zen ikasten. 1936ko Espainia-
ko Gerrak etenarazi zuen bidea. Gernikako bonbardaketa
1937an. Frantziako erbestera bidea. Itzulera. Ikasketak Ber-
gara, Artea eta Gasteizko seminarioetan. Batxilergoa.
Geroan bere lan izango dituen arloak landu zituen, inpen-
tsan: musika eta liburu katalogatzea. Zuzenbide ikasketak
Deustuko unibertsitatean eta, gero, Ekonomia Zientziak.
1959ko kontua du lana. Urte horretan bertan ezkondu zen
Maiteder Bareñorekin. 1963an euskal kantuz osatutako lau
disko grabatu zituen Bartzelonan, zortzikote bat zuzenduz.
1964koa du lehenengo idazlana, Jakin aldizkarian: Azkueri
omenaldi. 1968an, lehenengo espetxeratzea eta lanetik
kanporatzea. Hain zuzen, urteen joanean Euskaltzaindira
bideratuko zuen gertakariak. Iltze batek beste bat atera
zuen. Akademiaren liburutegiaren arduradun izan zen
1978tik 1996ra, erretreta hartu zuen arte. 

Gaixoaldiak gorabehera, ez dio lanari utzi. Beste bizialdi
oso bat eta bost seme-alaben laguntza beharko lituzke
eskuartean dituen proiektuak burutzekotan.
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hogeita lau izan gara orain arte eta orain
hogeita hamabi izango gara. Dakizunez,
berriak izendatuz joango gara kopuru horre-
tara iritsi arte. Nik uste dut lan kolektiboagoa
egin behar dela.

Eta barruko joera ezberdinak?
Prentsan inoiz aipatu da bi talde daudela
Euskaltzaindian. Horrelakoetan Andresek
[Urrutia] ondo erantzun izan du, esanez
Euskaltzaindian bakoitzak bere iritzia dau-
kala. Uste dut hor badagoela� ez zatiketa,
baina bai bitasun bat. Izendapenak egiten
direnean edo inor euskaltzain izateko aur-
keztu edo hautatu behar denean, ikusten da
bi bidetik datozela proposamenak. Eta hau-
teskundeetan ere, bi multzo daudela. Bada-
go unibertsitatekoen taldetxo bat, unibertsi-
tatean irakasle direnek osatua edo, bestelako
pentsaera bat dutenak. Beste bitasun bat,
bizkaiera famatua eta batua. Eta ekin
batzuek alderdi batetik eta beste batzuek
beste alderdi batetik. Baina azken bozkete-
tan ikusten da erantzun berdintsuagoak dau-
dela, parekatuagoak, kolektiboagoak. Irudi
eginkor eta eraginkorragoa eman behar du
Euskaltzaindiak, eta ezinbesteko erakundea-
ren itxura.

�Ekin batzuek alderdi batetik eta beste batzuek
beste alderdi batetik�. Hori ere bai?
Bada, bai. Nik uste dut tontakeria dela hori,
zeren eta egiten dena egiten da, eta txarto
edo ondo, euskara egin behar da. Batak egin-
go du bere aldekoa, Amorotokoa edo ez
dakit nongoa, eta besteak beste alde bate-
koa. Baina euskara.

Egia esan, egite aldera egin dizut galdera. Uste
nuen erantzun samurragoa jasoko nuela. Nola-
bait esatearren, kopla gutxiago erabiliko zenue-
la galderari erantzuterakoan� �Euskaltzaindia?
Ondo. Gaztetzen. Aurrera�. Gisa horretako hitz
hutsak espero nizkizun.
Esan dudana ez da fede dogma, nire komen-
tarioa baizik.

Eta estimatzen dizut. Nik, izan ere, 1992an
Jakin-en argitara zenuen artikulua dakart, Eus-
kaltzaindiaren historia eginez datorrena. Krisiak
eta beste ari ginen eta Manuel Lekuona, eus-
kaltzain burua, akademiatik kanpo geratzea
nerabilen buruan�
Bai, hatxea zela eta, batua eta� Egoera min-
garriak izan dira, bai. Garai hartan Mitxele-
nak hartu zuen egitekoaren gidaritza eta hari
jarraitu zioten. Manuel Lekuonak dimititu
zuen, edo utzi zuen, eta sartu zen Villasante,
Mitxelenaren aldetik zihoana. Hori izan zen
momentu kritikoetako bat. Lehenagotik ere
izango ziren eta. Baina ez Euskaltzaindian
bakarrik. Banabil prestatzen Lacomberi
buruzko lan bat. Ez ahaztu hura euskaltzaina
izan zela. Besteak beste, Lacomberen eta
Schuchardten arteko gutunak lantzen ari naiz
horretarako. Horietako batean zera dio
Lacombek Eusko Ikaskuntzari buruz eta,
zehazki, RIEV aldizkariari buruz, oraindik
orain urteak bete dituen aldizkariari buruz:
�Nola ibiliko da bada, ongi, aldizkari bat,
zuzendaria delako Carlos errege horrekin
badabil Europan eta Afrikan barna, ni Pari-
sen banago, eta Baionan inprimatzen ari
bagara? Nola ibiliko da, bada, ondo gure
aldizkaria?�. Lacombek berak bota zuen
lehenengo harrikada RIEV-en kontra. Ez
aldizkariaren mamiaren kontra, prozedura-
ren kontra baizik. Horrelako erakundeetan
beti izan dira gorabeherak.

1978an hasi zinen Euskaltzaindian lanean. Han-
txe ezagutu zenuen Azkue, baina ez orduan,
askoz ere lehenago baizik.
1950 inguruan Gernikan geneukan Artagan
lagun taldekoek euskarazko kanta eta antzer-
kia nahi zuten bultzatu, eta berreskuratu. Eta
ni Bilbon nengoenez estudiatzen, Euskal-
tzaindira jo nuen testu eta musika horien bila.
Gizonezko batek hartu ninduen �ez naiz
gogoratzen nor zen�, eta orduan ikusi nuen
Azkue, mahai gainean erdi makurtuta, �zertan
zatoz? Zertan zatoz?�. Esan nion zertara joa-
ten nintzen hara eta: �Egin lan, egin lan!�,

Biblioteka

�Musika artxibategia
eta biblioteka
Errenteriako Eresbili
emanak dizkiot. Nik
neukan musika
dokumentazio guztia.
Tartean, bostehun
edo seiehun
partitura. Beste
liburu guztiak, sei
bat mila,
Euskaltzaindiari
eman nizkion.
Hainbat urtean
Euskaltzaindiaren
bibliotekaren
arduradun izanda,
non hobe nire
liburutegia
Euskaltzaindiaren
eskuetan utzita
baino! Beraz, etxean
batere libururik gabe
geratu naiz. Aurreko
batean, Juan
Antonio Zubikaraik
Bilbaínos
contemporáneos
izeneko liburua bidali
zidan. Halako batzuk
bai, hemen dauzkat,
baina gainerakoan
nik ez daukat etxean
batere libururik�.

AZKEN HITZA
Liburuzainarenak

�Asko dira liburuzain estu eta zorrotzak, beren altxorrik eraku-
tsi nahi ez dutenak. Badaezpadaka ari dira beti. �Hau inkuna-
blea da eta ez da erakustea komeni!�. Eta antzeko aitzakiak.
Nik, alderantziz jokatu nahi izan dut. Biblioteka batean zerbait
maite badut, horixe: zabala izatea, irekia, edozeinek sartzeko
modukoa. Jakina, ikerketa egiteko, ez nobelak irakurtzen
etortzeko. Baina liburutegian dagoen materiala erabiltzeari
dagokionez, horretan irekia izan naiz�.
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kalera bueltaka, Euskaltzaindiaren egoitzara,
Azkueren liburu eta idatziak ikustera. Ez neu-
kan zereginik, eta haraxe.

Horrela hasi zinen Euskaltzaindian!
Bai, Villasanteren eskutik. Azkueren liburu
eta paperak zuzentzen hasi nintzen, gero libu-
ru katalogatzen. Garai hartan, Erriberako
bibliotekan mila liburu egongo ziren. Orain
ehun mila izango dira. Denak katalogatuta.
Neuk hasi nuen katalogazio lana. Ez da harro-
keria, baina lan asko egin dut nik hor.

Aipu bat dut hona aldatu nahiko nukeena, Jaki-
neko artikulu horren hasieran baliatzen dituzun
hitz batzuk: �Euskara barik eta nolabait eusko-
era gabe ez dugu datorren gizaldian Euskal
Herririk izango eta etenaldi horrek historiaren
orrialdeetara baztertuko luke gure herria. Izan
zen herri bat��.
Orain beste era batera esango nuke. Atzo
egon nintzen pentsatzen ea zergatik Euskal
Herrian bizi diren guztiei deitu behar zaien
�euskaldunak�, ez baitira! Euskal Herrian
bagaude euskaldunak, eta badaude euskaldun
ez direnak, �y son vascos�, diotenez. Euskaraz
nola deituko diegu?

Garai batean, �erdaldunak�.
Baina �vasco� sentitzen dira. Eta Maria San
Gil ni baino vascoago da.

�Vasco�, baina erdalduna: �vasco erdalduna�.
Ez dago beste hitzen bat horretarako?

Beste hitz bat? Zeu zaude Euskaltzaindian. Hor
dira Sagarna, Zalbide eta beste. Asmatuko
dizute �euskal herritar� baino biribilagorik!
Ez naiz bileretara joaten. 75 urte betez gero,
emeritu naiz. Nahi dudanean joaten naiz
Euskaltzaindiaren bileretara. Ez daukat obli-
gaziorik. n

esan zuela gogoratzen naiz. Horrela ezagutu
nuen nik Azkue.

�Egin lan!�, ala �egin behar!�? Azkue lekeitia-
rra zen�
Ez dakit. Beharbada �egin behar!� esango
zuen. Orduan Euskaltzaindian salgai zeuden
Azkueren lan pila. Prontuario fácil para el estudio
de la lengua vasca popular, kantutegia� Azkue-
ren hainbat gauza, saldu gabe, salgai. Eta nik
pilo bat erosi nuen. Hortik hasi nintzen esa-
ten, �hau ez da edonor!�. Hortik hasi nintzen
Azkueren miresle izaten. Haren miresle han-
dia naiz. Haren lanetan ikusten da Azkuek
denetarik egin zuela: musika, hizkuntza, kultu-
ra� Denetarik. Gero, haren arrastoan, beste
lan eta pertsonaia batzuk ere ezagutu
nituen� Hegal guztietatik datoz. Izan ere,
Azkuek harremanak dauzka Urkixorekin eta
halakorekin eta halakorekin� Apurka-apurka
hainbat jenderekin interesatzen zara.

Zu hainbat jenderekin interesatu zara eta guar-
dia zibilak ere interesatu dira zurekin. Zuloan
sartu zintuzten bitan.
Lehenengoan, 1968an. Astra-Unceta arma
fabrikan ari nintzen ni orduan. Idazkari nagu-
si nintzen. Kargu ona. Baina Astrako zuzen-
dariak eta Augusto Unzetak �Gernikako alka-
tea, fabrikako buru egiten zuena eta gero,
Unzeta Bizkaiko diputatua zela ETAk garbitu
zuena�, kontatu zioten poliziari nik ETAri
munizioak eta pistolak ematen nizkiola. Hala-
ko nahaste-borrastean sartu ninduten! Komi-
sarian epelak hartu �hango egurra!�, eta
Astratik bidali egin ninduten. Derrepente
lanik gabe, ezer gabe! Esperientzia neukan,
hala ere, fabrikan lan egin nuelako eta Zuzen-
bide ikasketak ere eginak nituelako, eta bule-
gotxo bat jarri nuen Gernikan bertan. Enpre-
sa aholkularitza. 69an zabaldu nuen bulego
hori. Gero, MPI Bartzelonako inbertsio kon-
painian sartu nintzen. Baina hark kiebra jo
zuen eta lan gabe geratu nintzen berriz.
Orduantxe hasi nintzen Bilboko Erribera

Laredoren
abantailak

�Gerra denboran,
Santanderra bidean,
han barkua hartu
eta Frantziara joate-
ko, Laredon egon
ginen hil pare bat
eta han jaio zen nire
laugarren anaia.
Handik urteetara
ETAk Behil kontsula
bahitu zuenean,
Gernikan halako gar-
biketa bat egin zuen
guardia zibilak eta
kuartelera eraman
gintuzten berrogei
lagun edo. Nire
aurretik sartu zen
anaia hura. Eta:
�Nortasun agiria!�,
eta haren papere-
tan, �Nacido en
Laredo� (Laredon
jaioa). Eta guardia
zibilak nire anaiari:
�Baina, hi, erdalduna
izan eta nolatan sar-
tzen haiz saltsa
hauetan? Alde egin
ezak hemendik!
Datorrela hurren-
goa!�. Nire txanda
izan! Guardia zibil
hark Arana Martija
ikusi eta: �Zu zer,
aurrekoaren anaia?�
Eta, �bai�. �Alde, alde
hemendik!�. Horrela
libratu nintzen�.


